
1

A L R U M
BEBOERBLAD FOR AL2BOLIG

JUNI 2018

DET GODE
NABOSKAB

S. 13-14

S. 19 | DIREKTØR PÅ SOLSKINSVISIT S. 22 | DYR AFFALDSSORTERING 
OG MINDRE TID TIL GRØNNE OMRÅDER



A
L

R
U

M ALRUM nr. 16, 6. årgang
Ansvarshavende redaktør:
Lone Kreigmark 
Layout: tuen
Tryk: CS Grafisk, Hadsten
Oplag: 4.600

Tekst og foto: AL2boligs 
Kommunikationsafdeling  
med mindre andet er anført.

Indlæg mailes til:
kommunikation@AL2bolig.dk

Udgivelsesdato for næste nummer
af ALRUM annonceres på:
www.AL2bolig.dk

FORORD
GHETTOPAKKEN

Indsatsen mod parallelsamfund 
som Statsministeren annonce-
rede i sin nytårstale er endt op i 
en vanvittig jagt på enkelte store 
boligområder. 

Vi er enige med BL i, at det grund-
læggende er helt misvisende og 
negativt stemplende at rubricere 
boligområder som ”ghettoer”. Den 
manglende seriøsitet omkring en 
sådan stempling fremgår også af, 
at der med den tidligere definition 
var 13 boligområder på ”ghettoli-
sten”, mens ændringen af defi-
nitionen betyder, at der nu er 30 
”ghettoer”. 
Virkeligheden har jo ikke ændret 
sig; det er åh så Christiansborgsk!

Langkærparken er et af de nye om-
råder, som med uret udråbes som 
en ghetto. Det drejer sig om, at 9 
personer i alderen mellem 18-64 
år skal i arbejde, eller 17 personer 
i alderen 30-59 år får uddannelse 
udover grundskolen; så er Lang-
kærparken ikke længere en ghetto. 

De boligafdelinger som har stå-
et på Ghettolisten i 4 år skal lave 
udviklingsplaner, og andelen af 
almene familieboliger i området 
skal reduceres med 60%. Det er 
det glade vanvid. Vi mangler i den 
grad boliger i de fleste større byer 
i Danmark, og  i de største byer 
mangler vi boliger, som kan betales 
af almindelige mennesker, hvilket 
bliver endnu mere udbredt, når/ 
hvis dette bliver til virkelighed. 
Langkærparken er ny på Ghettoli-
sten, så vi har nogle år til at forsøge 
at ændre på forholdene.  Det er vi 
ved at etablere et bredt samarbejde 
omkring, hvor både afdelingsbe-
styrelse, kommune og AL2bolig er 
med.

Langkærparken er de seneste år 
blevet renoveret for op imod 800 
mio. kr. Det er blevet nogle moder-
ne, flotte og indbydende boliger, 
og der er kommet en ”rambla”, et 
aktivitetsområde, midt i Langkær-
parken, som beboerne kan være 
stolte af. Centralt er hoppepuden 

som tiltrækker mange små og store 
børn samt de lokale institutioner.  
Løbebanen og de udendørs fitness-
redskaber bliver også brugt. Det 
er et skønt og  flot område, som 
beboerne i Langkærparken kan 
være stolte af. 
Vi er dog ikke blinde for, at når 
mange mennesker bor tæt sam-
men, kan der opstå forskelligar-
tede problemer, som vi løbende 
arbejder på at løse.
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DEN ANSVARSHAVENDE REDAKTØR 
TAKKER AF 

Så gik der tid med det, og vi fik 
noget at bruge tiden til.

Sådan lyder en linje i en sang fra 
min ungdom.

Jeg vidste vist ikke helt, hvad 
jeg gik ind til, da jeg for ca. 10 år 
siden valgte at opstille mig selv til  
hovedbestyrelsen i AL2bolig efter 
et par år i afdelingsbestyrelsen i 
Langkærparken i Tilst.
Jeg blev valgt, og blev dermed en 
del af en bestyrelse, som var helt 
anderledes, end noget jeg kendte i 
forvejen. Det var svært og uover-
skueligt i starten, men som årene 
gik, og systemer, regler og love 
blev en del af hverdagen,  blev det 
noget lettere. Og alle årene har 
været spændende og lærerige.

Der har været mange møder; gode 
og konstruktive afdelingsmøder, 
hvor det at møde beboerne har 
været meget betydningsfuldt for 
mig. Det samme gælder samarbej-
det med de afdelinger jeg har været 
kontaktperson for; jeg har altid følt 
mig velkommen!
Både ris og ros har været med til at 
udvikle mig som menneske, men 
der er naturligvis også episoder, jeg 
gerne havde undværet.

I mine ca. 10 år i Hovedbestyrelsen 
(senere Organisationsbestyrelsen) 
har AL2bolig haft mange store 

projekter: Kurser på Langsøhus, 
forskellige temadage, forskellige 
og anderledes byggerier, store hel-
hedsplaner mm. Men der har også 
været knap så omfattende projek-
ter f.eks. rotter, kloakvand i boliger 
og afskallede facader. Ens for alle 
projekter er, at de har haft/ har stor 
indvirkning på de beboere som bor 
i områderne.
Tak til alle beboere som har udvist 
stor tålmodighed og har involveret 
sig i disse projekter.

Alle årene i AL2bolig, har jeg været 
omgivet af engagerede beboere, 
hårdtarbejdende afdelingsbesty-
relser, dygtige og engagerede med-
arbejdere og fantastiske kolleger, 
og jeg vil hermed sige TAK til jer 
alle.

Jeg blev ansvarshavende redaktør 
på G`lændernyt (senere ALRUM) 
for år tilbage. Det gav mulighed 
for at være tæt på de beboere, som 
også engagerede sig i Beboerbladet. 
Det er en gave, at så mange bidra-
ger til fællesskabet både i bladet og 
på de sociale medier.

I alle 10 år i AL2bolig har jeg kæm-
pet for jer beboere og for beboer-
demokratiet. Nu er det ude af mine 
hænder, så derfor:

Pas godt på beboerdemokratiet, 
det er jeres stemme i jeres bolig-
område.

A L R U M

Signe Fosgaard fra  
ministeriets effektiviseringsenhed

Af Lone Kreigmark



I INDKALDES 
TIL BUDGETMØDER NU

Rettidig og effektiv forretnings-
gang.

Som led i effektivisering af orga-
nisation og forretningsgange, 

udsendes indkaldelsen til samtlige 
budgetmøder her i juni. I vil løben-
de kunne finde alle indkaldelser, 
dagsordener og forslag til budget-
møderne på hjemmesiden under 
hver enkelt afdeling.

DEADLINES
• 4 uger før mødet modtager I 

indkaldelsen
• 2 uger før mødet skal afde-

lingsformanden eller admi-
nistrationen have modtaget 
forslagene

• 1 uge før mødet skal beboer-
ne have modtaget forslag og 
dagsorden samt langtidsplan 
og regnskab

N Y T  F R A  A L 2 B O L I G

STIL FORSLAG TIL 
AFDELINGSMØDET 
ALLEREDE NU
- Dermed er der god tid til at 
behandle forslaget.
Har du en god ide, som kan gøre 
din afdeling til et bedre sted 
at bo, som du gerne vil have til 
afstemning på afdelingsmødet?

Stil forslag trin for trin
• Beskriv dit forslag, så der 

kan stemmes JA eller NEJ til 
forslaget

• Husk navn og adresse
• Send det til afdelingsbestyrel-

sen eller administrationen
• De fremmødte beboere stem-

mer om forslaget (hver hus-
stand har 2 stemmer)

• Er der flertal for forslaget, 
bliver der vedtaget 

NYT PÅ HJEMMESIDE: 
STIL FORSLAG
På hjemmesiden AL2bolig.dk 
kan du under din afdelings 
dokumenter finde dagsordenen 
for netop din afdelings ordinære 
afdelingsmøde.
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Forslag som ønskes behandlet på 
mødet skal være afdelingsfor-
mand eller administration i hænde 
senest 14 dage før afdelingsmødet 
enten til formanden i afdelingen, 
pr. mail til  

kommunikation@AL2bolig.dk eller 
pr. post til AL2bolig, Langkærvej 
2F, 8381 Tilst.

TILMELDING
Husk at tilmelde dig spisning, 
hvis du ønsker at deltage i det. 
Afdelingsmødet kræver ikke 
tilmelding.
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UDVIKLING AF DEMOKRATIET 
- OPGAVEGRUPPER

I den strategi AL2boligs repræ-
sentantskab vedtog i 2016, er 

udvikling af beboerdemokratiet en 
vigtig del af AL2boligs strategiske 
udvikling. Opgavegrupperne skal 
mødes om et specifikt og afgræn-
set emne i en afgrænset periode. 
En opgavegruppe skal arbejde i ca. 
6 måneder, hvorefter den indstiller 
sit arbejde til organisationsbesty-
relsen, som er valgt af repræsen-
tantskabet, og dermed er den for-
melle og reelle beslutningstager.

ARBEJDE MED 
OPGAVEGRUPPER 
Ved at arbejde med opgavegrupper 
og samskabelse, bliver udviklin-
gen og opgaveløsningen vendt lidt 
om. Problemstillinger bliver stadig 
identificeret i en dialog mellem 
bestyrelse og administration. 

DET NUVÆRENDE 
SYSTEM
• Administrationen  

udarbejder et oplæg
• Organisationsbestyrelsen 

behandler
• Administrationen  

implementerer
• Beboerne møder/bruger

SYSTEM MED  
OPGAVEGRUPPER
• Administrationen  

faciliterer en proces
• Organisationsbestyrelsen 

politikudvikler
• Beboerne medskaber
• Fælles ansvar for  

implementering

Men den politiske løsning på en 
problemstilling skabes i en opga-
vegruppe, hvortil der rekrutteres 
bredt blandt beboere. Opgave-
gruppen ledes af 1-2 medlemmer 
af organisationsbestyrelsen og 
faciliteres af 1-2 medarbejdere - alt 
efter emne.
Opgavegruppen skal løse opga-
ven på 6-10 møder hen over ca. 6 
måneder. Det er vigtigt, at med-
arbejderne faciliterer processen 
og hjælper gruppen med at skabe 
fremdrift og afgrænse problemstil-
lingen.

Følg med på AL2boligs hjemmeside 
under fanen  
”For beboere / beboerdemokrati.”
 



I N D F LY D E L S E

ÅBEN 
REDAKTION

Kig forbi med dine ideer til AL2bo-
ligs blad og hjemmeside. 

Vi vil meget gerne høre, hvad du 
gerne vil se og læse om i ALRUM, 
på hjemmesiden og på Facebook. 
Vi giver en kop kaffe!
 
Har du spørgsmål til den nye hjem-
meside, er du også velkommen.

Mvh. Kommunikationsafdelingen

ÅBEN REDAKTION
Onsdag den 19. september
Selskabslokalet Børupvej 225 i 
Tranbjerg

Onsdag den 26. september
Skovfaldet, Bakken 52 i Hinnerup

Onsdag den 3. oktober:  
Søhøjen 12 C i Tilst HJEMMESIDEKURSUS

Kom og hør hvordan du bruger 
hjemmesiden.

Mandag den 1. oktober  
kl. 17 – 19 i administrationen

Onsdag den 28. november  
kl. 17 – 19 i administrationen
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PÅVIRK HUSLEJEN DIREKTE
– RENS DIT AFLØB SELV

Ud fra den statistik vi hvert 
kvartal får fra SSGs akuttele-

fon fremgår det, at en del henven-
delser skyldes tilstoppede afløb 
på badeværelset. Når der kommer 
henvendelse til akuttelefonen, 
sker der typisk det, at der bliver 
sendt en håndværker ud for at løse 
problemet. 

Dybest set burde der ikke sendes 
en håndværker ud, da beboeren 
selv skal løse problemet. Men ud 
fra devisen, at det er bedre at fore-
bygge end helbrede for eventuelle 
opståede følgeskader, sendes der 
en håndværker.

Det medfører herefter en udgift for 
afdelingen på mellem 1.000-1.500 
kr., altså en udgift der kun kan 
hentes ind igen via huslejen. Man-
ge henvendelser fra den samme 
afdeling kan derfor resultere i en 
huslejestigning.

En stor del af disse udgifter vil 
afdelingen kunne spare ved, at den 
enkelte beboer jævnligt selv renser 
sit afløb.

1. Løft risten af (med en clips,  
skruetrækker, kuglepen etc.)

2. Rens afløbsskålen, kom dette i 
affaldsposen og du forebygger 
et problem.

En overkommelig opgave, men 
med en stor besparelse til følge.

0
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TADAA! 
EN SMART DELEBILSORDNING

Langkærparken og den nye afde-
ling på Lisbjerg Bakke har fået 

delebil. TADAA! er en delebilsord-
ning, som giver beboerne adgang 
til en fælles el-bil og dermed mere 
frihed og flere muligheder.  En de-
lebilsordning  gør hverdagen lette-
re for mange beboere, da det sparer 
beboerne for offentlig transport og 
lange gåture med tunge indkøbs-
poser i begge hænder. 

For at kunne bruge bilen skal du 
være TADAA! medlem og hente en 
TADAA! app. Du bruger appen til at 
booke dine ture og til at låse bilen 
op. TADAA!s priser er altid inklu-
siv fri kilometer. Det vil sige, at du 
kan køre lige så mange kilometer 
du vil, inden for de timer du har 
booket og betalt. 

Bilen har fast parkeringsplads i den 
pågældende afdeling, hvor den er 
koblet til en ladestander, når den 
ikke er på tur. Du henter og afle-
verer altid bilen dette sted. Skulle 
du få brug for opladning under-
vejs, har du ubegrænset opladning 
ved mere end 2000 ladepunkter i 
Danmark.  

I tilfælde af uforudsete forsinkelser 
må du vente på, at bilen kommer 
tilbage, så du kan overtage den. 
Skulle dette ske, vil du modtage et 
kompensationsbeløb. Ligeledes vil 
du skulle af med et gebyr på 200 
kr., hvis du kommer for sent tilba-
ge med bilen.  

KOM GODT I GANG

1. Tilmeld dig med dit  
kørekort på www.tadaa.dk

2. Se introduktionsfilmene på 
hjemmesiden

3. Hent TADAA! appen
4. Book bilen og tag på tur 

TA D A A !  D E L E B I L S O R D N I N G
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Når arbejdslivet slutter, trækker 
mange sig tilbage. Nogle begynder 
at gå til bridge eller golf, og andre 
tager ud at rejse. Birthe, derimod, 
har valgt at arbejde videre – på 
frivillig basis. Hun er nemlig for 
nysgerrig til at lade være.  

En solrig eftermiddag lukker 
Birthe Schmidt døren op for 

mig på Langkærvej 28. Hun beder 
straks sin mand, Søren, om at lave 
en kande kaffe, hvorefter han tøf-
fer ud i køkkenet. ”Jeg er faktisk 
lige kommet hjem fra Stadsarki-
vet, hvor jeg er frivillig”, fortæller  
Birthe og inviterer mig videre ind 
i stuen. 

Henne ved de bløde sofaer sætter 
Søren tre kaffekopper og en skål 
chokolade på bordet. Chokoladen 
har Birthe fået som gave i forbin-
delse med sin frivillighed. Søren 
sætter sig i lænestolen, og skæver 
ud til sit lille orangeri i udestuen. 
Modsat Birthe, som altid er på far-
ten, nyder Søren at gå hjemme og 
pusle med sine små planteprojek-
ter. Han har dårlige lunger, og skal 
derfor tage tingene med ro.  

FOR NYSGERRIG TIL 
PENSIONISTTILVÆRELSEN
Birthe og Søren har boet i Lang-
kærparken i 40 år. Som 65-årig 
blev Birthe pensionist. Børne-
ne var fløjet fra reden, og parret 
var nu rykket fra en 5-værelses 

lejlighed til en mindre 3-værelses 
lejlighed i stueplan. Søren befandt 
sig allerede godt med pensio-
nisttilværelsen, men Birthe følte 
derimod, at hun manglede noget. 
Selvom hun havde Søren ved sin 
side, blev dagene ofte lange. Hun 
længtes efter at udføre mere og 
gøre en forskel. 

Før sin pension havde Birthe 
allerede haft foden lidt indenfor i 
den frivillige verden. Hun havde 
altid været god til børn, og havde 
både været spejderleder og frivil-
lig i en børneklub i Randers.  En 
dag, efter sin pension, var Birthe 
cyklet til byen for at købe en gave 
til et bryllup samme dag. På vejen 

forbi passerede hun en tanksta-
tion, som kørte en kampagne om 
Natteravnene: Et initiativ som 
skal fremme trygheden for børn 
og unge i nattelivet. Birthe tænkte 
”hvorfor ikke?”, og skyndte sig at 
smide cyklen og løbe ind på tank-
stationen. Hun fortalte, at hun 
meget gerne ville være natteravn, 
men at hun altså ikke havde tid til 
at snakke mere nu, da hun var på 
vej til bryllup. Siden den dag har 
Birthe ikke siddet stille ret længe 
ad gangen. 

”Jeg ville kede mig halvt ihjel, hvis 
jeg ikke havde min frivillighed. 
Søren har ikke det sociale gen, som 
jeg har. Han render rundt her-

FRA PENSIONIST 
TIL FRIVILLIG 

Birthe har boet i Langkærparken i 40 år, og sidder sjældent stille i stuen længe ad gangen.

”Jeg ville kede mig halvt ihjel, 
hvis jeg ikke havde min 

frivillighed.”

 Birthe Schmidt. 
Langkærparken
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hjemme, men det ville jeg slet ikke 
kunne holde ud”, siger Birthe. Hun 
skynder sig til sidst at tilføje, at det 
jo altid er godt med forskellighed. 
Det nikker Søren med på. 

ET UTAL AF FRIVILLIG-
PROJEKTER
I dag er Birthe 71 år gammel, og har 
efterhånden en del frivillig erfa-
ring med i bagagen. Hun kan rigtig 
godt lide at vide, hvad der sker i og 
omkring byen - og det finder man 
altså bedst ud af ved at være med, 
siger hun. På samme måde som 
med Natteravnene var det nysger-
righeden, som drev Birthe til at 
hjælpe til i Bydelshuset i Langkær-

parken. ”Jeg ville godt vide, hvad 
det var for noget. Jeg ville gerne 
have lillefingeren ind – jeg er så 
nysgerrig”. I Bydelshuset hjælper 
hun til, når der skal holdes faste-
lavnsfest. Hun er nemlig særlig 
glad for alt, hvad der har med børn 
at gøre. Derfor holder hun også 
bagedage, hvor hun hjælper børn 
at bage og pynte kage.  Desuden er 
Birthe også frivillig på Stadsarki-
vet, i Sognegården og i forbindelse 
med Aarhus som Europæisk Kul-
turhovedstad 2017 og Aarhus som 
Europæisk Frivillighovedstad 2018. 
Og så har hun også været statist på 
Tv-serien Dicte.  

Sidst men ikke mindst hjælper Bir-
the altid til under Aarhus Festuge. 
Det er et frivilligprojekt som ligger 
hende særligt kær. Under festugen 
er hun ikke frivillig andre steder, 
men bruger al sin tid på billetsalg, 
oprydning, restaurant-hjælp og 
meget mere. Det som gør Fest-
ugen særlig for Birthe er den gode 
stemning og fælleskabet, som 
opstår mellem de frivillige og fest-
ugens gæster. Og så roser hun også 
Aarhus Festuge for altid at tage sig 
godt at sine frivillige med forplej-
ning og hygge. 

KÆMPE NETVÆRK
For Birthe er frivillighed en social 
gave. Hun kan knap nok bevæge sig 
rundt inde i byen uden at støde på 
en bekendt eller to fra den frivillige 
verden.  Begejstringen og engage-
mentet omkring frivillighed deler 
hun med de andre frivillige. Hun 
vil vove at påstå, at næsten alle fri-
villige er glade og positive menne-
sker, som man bliver i godt humør 
af at være sammen med. ”De fleste 
går jo ind i frivillighed med et po-
sitivt sind. Det er også derfor, man 
bliver frivillig – for at lære andre 
at kende”. Med det opfordrer hun 
også andre pensionister til at blive 
frivillige, hvis nysgerrigheden er 
der. Man skal blot huske at kunne 
begrænse sig, tilføjer hun og smiler 
skævt over til Søren, som griner 
anerkendende med. 

Birthe i fuld gang med at lære fra sig til bagedag.

HVORDAN BLIVER JEG 
FRIVILLIG?

• Tænk over om der er noget 
særligt, du kunne tænke dig 
at arbejde med.

• Tag kontakt til foreninger 
eller lignende, som du kun-
ne se dig selv være en del af. 

• Gå også ind på  
www.frivilligjob.dk.  
Her finder  du frivilligjobs i 
hele Danmark. 
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D E T  G O D E  N A B O S K A B

Langkærparken i Tilst består af 
851 boliger. Med andre ord er det 
en boligafdeling med rigtig mange 
beboere og ligeledes mange gene-
rationer og kulturer. I løbet af for-
året har der været særlig fokus på 
naboskabet i Langkærparken. For 
at få indblik i beboernes oplevelse 
af naboskab og hjælpsomhed har 
en stor del af beboerne haft besøg 
af de boligsociale medarbejdere 
til en snak om livet i Langkærpar-
ken. 

IMØDEKOMMENDE OG 
TRYGGE BEBOERE 

Generelt virker Langkærpar-
kens beboere imødekommen-

de og glade for deres boligafdeling. 

”Det er en fornøjelse at opleve, 
hvor imødekommende beboerne 
er, når vi kommer og banker på. 
Langt de fleste byder os indenfor 
i deres hjem. Jeg er meget ydmyg 
overfor den kæmpe tillid beboerne 
viser mig, når de på den måde in-
viterer et fremmed menneske ind i 
deres liv” siger boligsocial medar-
bejder, Gitte Boye Sandbjerg.

Hele 95 % af de beboere, som har 
talt med de boligsociale medarbej-
dere indtil videre, er enten glade 
eller meget glade for at bo i Lang-
kærparken. Samtidig føler 89,6 % 
af beboerne sig trygge eller meget 
trygge ved at bo i Langkærparken.  

DET GODE 
NABOSKAB 

HJÆLPSOMHED SKABER 
RELATIONER
”Jeg har boet i Langkærparken i 
mange år, og jeg oplever, at især 
mange af de nye beboere er gode til 
at hjælpe”, siger Anne Marie Lind, 
som er en af de beboere, der har 
haft besøg af en af de boligsociale 
medarbejdere. 

Anne Marie ser hjælpsomhed og 
den gode velkomst som en selvføl-
ge, når man er en del af en opgang.

 ”Der er ikke nogen her i opgangen, 
som jeg ikke har budt velkommen” 
fortæller hun.

Kender vi hinanden, bliver irrita-
tion kun sjældent til et problem. 
Når vi først har hilst på hinanden, 
hjulpet hinanden eller grint med 
hinanden er det lettere at tage fat i 
sin nabo, når hverdagsproblemer-
ne opstår. 

I Langkærparken består beboer-
sammensætningen både af nyere 
beboere og de som har boet her i 
mange år. Flere beboere har boet i 
samme lejlighed, siden byggeriet 
stod færdigt for snart 50 år siden. 
De bidrager med noget forskel-
ligt, og kan på den måde hjælpe og 
supplere hinanden. Rigtig mange 
beboere er optagede af, hvordan 

Boligsociale medarbejdere Iben Baadsgaard 
og Gitte Boye Sandbjerg på vej ind og besøge  

beboerne. 
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nytilflyttere bliver modtaget. Man-
ge er meget bevidste om at tage 
godt imod de nye i deres opgang. 
Derfor håber de boligsociale med-
arbejdere, at flere af beboerne vil 
melde sig til en ”velkomstkomite”, 
som vil sætte velkomsten af nye 
beboere i system og sørge for, at 
alle bliver budt personligt velkom-
ne fra den 1. juni i år.  

ET ØNSKE OM FLERE 
SOCIALE AKTIVITETER 
Udover at fortælle om, hvordan det 
er at bo i Langkærparken, kommer 
rigtig mange beboere med forslag 
og ønsker til forbedringer. En del 
får også ny viden og informationer, 
når de har besøg af de boligsociale 
medarbejdere. 

ÅRETS NABO

Fortjener din nabo en pris for at 
være den han/hun er?
Så skriv dit og din nabos navn 
og adresse og forklar os grunden 
til hvorfor din nabo skal være 
årets nabo. Send enten en mail 
til Gitte på gbs@al2bolig.dk 
eller kom forbi bydelshuset med 
din indstilling.

SKAL DU HAVE HJÆLP TIL 
ET ARRANGEMENT?

ELLER VIL DU HJÆLPE 
NYE BEBOERE PÅ PLADS?

Så er du meget velkommen til at 
være med! Kom forbi Bydelshu-
set eller kontakt de boligsociale 
medarbejdere:

Iben Baadsgaard
Tlf:  60294145
iba@al2bolig.dk

Gitte Boye Sandbjerg
Tlf: 60294137
gbs@al2bolig.dk

Efter beboerinterviewet har Allan Drægert 
meldt sig til Langkærparkens 

hjemmeside-udvalg. 

Mange beboere er glade for, den 
opgang de bor i. Her hilser man på 
hinanden, og har det trygt og godt. 
Men de kender ikke ret mange af 
dem, der bor i de andre blokke. 
Flere beboere kunne derfor godt 
tænke sig flere arrangementer 
imellem blokkene, så man kan 
lære hinanden bedre at kende. 

”De som har boet her i mange år, 
husker dengang der f.eks. var fod-
boldturnering imellem blokkene, 
og nogle af de nye beboere kommer 
med andre forslag til fællesaktivi-
teter”, siger boligsocial medarbej-
der, Iben Baadsgaard. 

De boligsociale medarbejdere vil 
gerne hjælpe beboerne med at 

komme i gang med flere aktivite-
ter. Den 30. maj løb første arrange-
ment af stablen. Det var en pe-
tanque-arrangement for beboerne 
i tilgængelighedsblokkene, hvor 
fire beboere inviterede til kaffe og 
kage med petanque. 

Vil du have hjælp til et lave et ar-
rangement eller vil du gerne være 
en af dem, som hjælper Langkær-
parkens nye beboere på plads? Så 
er du velkommen til at kontakte 
Gitte eller Iben – også selvom du 
endnu ikke har haft besøg af dem 
som led i beboerinterviewrunden.
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B E S Ø G  A F  R Å D M A N D

BESØG AF 
RÅDMAND

Den 20. og 21. februar 2018 havde 
Langkærparken besøg af Kristian 
Würtz, Rådmand for Sociale For-
hold og Beskæftigelse.

Under Rådmandens visit i 
Langkærparken var der tid til 

en række aktiviteter i og omkring 
boligområdet. Onsdag eftermiddag 
var der kaffe og dialog med Etnisk 
Kvindeforening og Etnisk Mande-
forening. Dagen blev afsluttet med 
fællesspisning og en snak med 
borgere i Bydelshuset.

Besøget var foranlediget af, at råd-
manden gerne ville se beskæftigel-
sesindsatsen i Langkærparken. 

Aarhus Kommune har nemlig tre 
medarbejdere fra Jobcenteret i 
fremskudte stillinger i forbindelse 
med den boligsociale helhedsplan.

Dialogmøde i Bydelshuset i Tilst (øv.) , Dialog med Etnisk Kvinde- og 
Mandeforening  (midt), Rådmanden på besøg i væksthuset (ned).

14
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DEN NYE PERSONDATALOV
HVAD ER DET?

Den 25. maj træder den nye 
persondatalov i kraft. Person-

dataloven handler om, hvornår og 
hvordan personoplysninger må 
behandles. Med den nye personda-
talov bliver AL2boligs behandling 
af beboeres personoplysninger 
endnu mere sikker, da kravene til 
dokumentation og samtykke bliver 
større.
 
HVORDAN BEHANDLER AL2- 
BOLIG MINE PERSON-
OPLYSNINGER?
Persondataloven bevirker, at jo 
mere følsomme oplysningerne er, 
desto strammere lovgivning er der 
omkring, hvordan vi må behandle 
og opbevare dem. Det betyder at: 
• AL2bolig må kun opbevare 

oplysninger, som er nødvendi-
ge for vores arbejde og oplys-
ningerne må kun behandles af 
medarbejdere, som har til-
knytning til den specifikke sag.

• AL2bolig sletter data, når de 
efter dansk lovgivning ikke 
længere er relevante.

• Al2bolig må ikke udlevere 
personlig data til andre bebo-
ere, afdelingsbestyrelser eller 
samarbejdspartnere.

N Y  P E R S O N D ATA LO V
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A L R U M

NY VIDEN, INSPIRATION  
OG MASSER AF BYGGERI

Organisationsbestyrelsen var i maj 
på inspirationstur til Oslo.

Turen til Oslo var med et tæt-
pakket program, hvor rådgivere 

og rundvisere samt Oslo-borgere 
videregav erfaringer, viden om 
byggeri, boformer, byplanlægning 
og bæredygtighed. Turen bød også 
på byvandring, besøg i økolands-
by, besigtigelse af træbyggeri og 
erfaringer med fællesskaber. Alt 
sammen for at klæde organisa-
tionsbestyrelsen og ledelsen på 
til at træffe gode beslutninger for 
AL2bolig. 

”Det betyder meget at være med 
på sådan en inspirationstur, da vi 
får brugt indtrykkene i samtalerne 
om, hvor AL2bolig er på vej hen. 
Jeg synes, at det er interessant at 
være med i bestyrelsesarbejdet, 
hvor jeg møder andre faglighe-
der. Jeg får flyttet fokus væk fra 
det daglige arbejde og er med til 
at sætte rammerne for organi-
sationens udvikling - og det er 
spændende,” siger Anna Møller 
Christensen.

En del af turen gik med at se, hvor-
dan normændene havde formået at 
omdanne et ældre nedslidt arbej-
derkvarter, Kvarteret Grünerløkka, 
til byens kreative og hippe bydel. 
Derudover så bestyrelsen siloer, 
der var bygget om til ungdomsbo-

Grünerløkka (øv.), vandleg ved de ombyggede siloer (ned.)
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liger, en tidligere chokoladefabrik, 
Schous, der var blevet til boliger, 
en tidligere sejldugsfabrik, der i 
dag er Kunsthøjskole og en trans-
formerstation, der i dag er Norsk 
Design- og Arkitekturcenter.

”Fedt at normændene renoverer og 
nytænker de eksisterende byg-
ninger og pladser, så byen bevarer 
sine rødder samtidig med at der 
skabes en spændende sammen-
hæng i byen, hvor man hele tiden 
bliver lokket videre på sin færd. 
Det er også fedt at vores samar-
bejdspartnere er med på turen 
til at kvalificere det vi ser,” siger 
Michelle Helgestad.

Et andet fokus for turen var træ-
byggeri. Her så bestyrelsen blandt 
andet nogle ”Førstehjemsboliger”, 
som er opført af en stiftelse. Til 
boligerne var tilknyttet en meget 
engageret mand, som stod for at 
tage imod beboerne og sørge for 
dem.

”Jeg synes, at det har været 
spændende at se og høre om Før-
stehjemsboligerne, hvor der bor 
mange enlige mødre og folk fra 
andre lande. Det var også dejligt 
at høre, hvor engageret ham fra 
stiftelse var, som tog imod disse 
mennesker. Når jeg tænker fæl-
lesskaber, så er det en god måde at 

komme til et nyt land på. Her er en, 
der tager imod dem og byder dem 
velkommen – og så skaber han 
også mulighed for fællesspisning,” 
siger Jørgen Sørensen.

Et andet spændende træbyggeri var 
en økolandsby lidt nord for Oslo. 

”Det var en interessant oplevelse 
at være i Økolandsbyen i Hurda-
len, fordi hele fællesskabstanken 
var god. Dog ikke særlig gennem-
tænkt og det slås de så med nu, 
fordi rammerne ikke har været på 
plads fra start af. Ikke en gang et 
fælleshus er her. Mærkeligt, at de 
ikke har tænkt på et rum eller et 

Førstehjemsboliger Økolandsby i Hurdalen
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hus, hvor fællesskabet kan udspille 
sig,” siger Jørgen Sørensen.

På turen oplevede bestyrelsen 
også mange spændende uderum 
og pladser. Flere bestyrelsesmed-
lemmer var fascinerede over den 
samlende effekt, et gennemtænkt 
uderum kunne give.  

”Tre projekter var jeg særligt 
begejstret for og jeg tænker, at en 
kombination af dem kunne være 
fedt at lave i vores afdelinger: Et 
uderum der både byder på en oase 
af grønt og opholdsmuligheder, 
som det vi så ved Marienlyst Park. 
Hvis man kunne kombinere det 

med den vandleg vi så ved de om-
byggede siloer med ungdomsbo-
liger. Her var det tydeligt at se, at 
vandet virkede som en magnet på 
både børn og voksne. Som prikken 
over i’et kunne man så hente in-
spiration fra Førstehjemsboliger-
nes uderum, hvor der var en masse 
spiselige bær, frugter og krydder-
urter i uderummene,” siger Torben 
Bendix Halkjær.

Der blev vandret mange kilometer 
og set mange boligbyggerier un-
dervejs. Et af de mest spektakulære 
var Green House, der med sin fa-
cade af lag på lag glas med printet 
keramisk mønster gav en tredi-

mensionel illusion af at se gennem 
bladene i en trækrone.

”Et rigtig spændende byggeri, 
hvor kunsten også opfylder både 
funktionelle og tekniske krav som 
rækværk og støjafskærmning. Og 
så er det en fantastisk udnyttelse 
af taget, hvor der både er en fælles 
tagterrasse samt private haver med 
græs og buske. Beboerne har altså 
mulighed for at dyrke forskellige 
afgrøder, selvom de bor midt inde i 
byen. I det hele taget har det været 
en rigtig god tur, hvor mangfoldig-
heden af muligheder skal hjem og 
fordøjes,”  siger Anette Østerhaab.

Green House Marienlyst Park
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N Y T  F R A  A L 2 B O L I G

FORMANDSMØDE
Torsdag den 24. maj var der for-
mandsmøde i AL2bolig i Tilst. Her 
blev der vendt alt fra råderet, po-
steringer og det kommende repræ-
sentantskabsmøde. Og så skulle 
der selvfølgelig også snakkes om 
den nye hjemmeside og udveksles 
erfaringer herom. 

MADLAVNING, GYMNASTIK 
OG FART PÂ VANDET
AL2boligs personaledag bød på lidt 
af hvert.
Efter en god time med silende 
regn, lyn og torden ved Ballehage 
klarede det op, og personaledagen 
kunne for alvor komme i gang. 
Dagen stod blandt andet på team-
work, hvor der skulle laves både 
gryderet, kartoffelmos og æble-
trifli over bål. Der blev hakket og 
snittet, rørt og krydret samt fortalt 
alverdens anekdoter fra andre op-
levelser i det fri.
SeaRangers tog os ud på bugten 
og med tilbage til vikingetiden, 
hvor alverdens fejder og søslag var 
dagligdags kost. Dagen bød også på 
gymnastik og afslappende shel-
ter-snak.

NYT ARBEJDSTØJ
AL2boligs driftsmedarbejdere har 
fået nyt arbejdstøj. For at tydelig-
gøre deres tilstedeværelse for vores 
beboere, har driftsmedarbejderne 
fået mere farve og refleks på tøjet.

NY KONTAKTPERSON FOR 
AFDELINGSBESTYRELSERNE 
Kim Vester har indtaget rollen 
som afdelingsbestyrelsernes nye 
kontaktperson og står for hånd-
teringen af budgetmøder efter 
sommerferien. Kim startede hos 
AL2bolig den 1. april 2018 som 
sekretær i kommunikationsafde-
ling, og er allerede ved at være godt 
inde i opgaverne. Kim har en fortid 
i Jyske Bank som rådgiver igennem 
32 år. 

Tlf: 88 80 51 63
E-mail: kv@al2bolig.dk

SENIORKLUBBEN PÅ TUR
Fredag d. 16. marts kl. 10.00 stod 
seniorklubben klar hos AL2bolig 
i Tilst. De var samlet for at trodse 
kulden og afholde generalforsam-
ling og rundtur i det blå. Turen gik 
både til Lisbjerg og Hadsten for at 
studere AL2boligs nyeste byggerier 
på helt tæt hånd. 

AL2bolig’s seniorklub er stiftet i 
2017, og har til formål, at bevare 
den fortsatte kontakt mellem tid-
ligere medarbejdere indbyrdes og 
at bevare kontakten til den tidli-
gere arbejdsplads. Dette sker ved 
arrangementer af social og kulturel 
art. Mere information findes under 
”Om os” på www.AL2bolig.dk.

STOR INTERESSE FOR 
KURSUS I HJERTESTARTER
I maj måned brugte 15 beboere i 
Tranbjerg en aften på at blive op-
lært i brugen af hjertestarter. 

Det er Dansk Råd for Genop-
livnings mål, at flere danskere 
modtager uddannelse i hjertelun-
geredning, og at ingen danskere 
tøver med at træde til med gen-
oplivning, hvis de bliver vidne til 
et hjertestop. Stadig flere er med 
til at redde liv, og faktisk er det nu 
ca. 66%, der træder til med hjælp, 
inden ambulancen ankommer. 
Denne positive udvikling ser Dansk 
Råd for Genoplivning (DRG) gerne 
fortsætte yderligere, så Danmark 
kommer over 85%. Denne positive 
udvikling er beboerne i Tranbjerg 
med til at støtte op om.

TEMADAG FOR PERSONALE
Tilbage i januar var alle AL2boligs 
medarbejdere samlet til tema-
dag i Bydelshuset i Tilst. Dagens 
tema var psykiske sygdomme, og 
om hvordan vi skal forholde os til 
beboere som, på den eller anden 
måde, er udsatte. 
I dagens anledning havde vi besøg 
af et panel, som var klar til at for-
tælle og svare på vores spørgsmål.  

N Y T  F R A  A L 2 B O L I G
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S O L S K I N S V I S I T

DIREKTØR 
PÅ SOLSKINSVISIT  

På en solskinsdag i maj besøgte 
direktør Allan Werge afdeling 123, 
Vestergården. Det var en glad og 
veloplagt formand, der stolt viste 
sin afdeling frem. Lige fra søen 
til fælleshuset, golfbanen og det 
nye vand med søbeplantning ved 
grillpladsen. 

Gerda Galsgaard fortalte om de 
utallige aktiviteter, der foregik 

gennem året i afdelingen. Her er 
både  udflugter, hækle- og strik-
keklub, middagsarrangementer, 
julefrokost, julekomsammen, 
nytårsreception, fredagshygge med 
kaffe og kage, og brunch den første 
lørdag i hver måned.  

Alle billeder fra udflugter og arran-
gementer bliver lagt på hjemmesi-
den. På den måde kan alle i afde-
lingen se dem, og de der ikke har 
været med, kan få lyst til at tage 
med næste gang. 

”Det er nogle gode mennesker 
der bor her, og de fleste deltager 
i aktiviteterne og hjælper til, så 
det bliver til noget – og det er så 
dejligt,” siger Gerda.

Formanden var heller ikke bleg for 
at blande sig i den politikske debat 
omkring ghettoområder. Hun pøn-
sede på et læserbrev, så politikerne 
kunne høre, hvordan verdenen i 
virkeligheden hænger sammen.

”Jeg går tit gennem Langkærpar-
ken. Det er et sted, hvor vi hilser 
på hinanden, ligegyldig hvilken 
hudfarve vi har. Jeg har aldrig følt 
mig utryg – jeg har kun oplevet 
gode ting der,”  siger Gerda.

Gerda er en meget aktiv og positiv 
formand, der ikke er bleg for at gå 
forrest og give sit besyv med. Det 
gjorde hun også til AL2boligs jubi-
læumsreception, hvor hun indtog 
talerstolen.

Læs talen på næste side..

Golfbanen besigtiges.



J U B I L Æ U M S TA L E

AL2BOLIGS 
75 ÅRS JUBILÆUMSRECEPTION

Tale af Vestergårdens formand 
Gerda Galsgaard afholdt til jubi-
læumsreceptionen fredag, den 1. 
september 2017, på Hotel Scandic, 
Aarhus Vest.

P  å denne flotte mærkedag, AL-
2boligs 75 års jubilæum, vil jeg 

gerne sige et par ord:

Allerede først i 1970érne kendte 
jeg både Åbyhøj Boligforening og 
Solgården, fordi jeg arbejdede i det 
forsikringsselskab, hvor boligfor-
eningerne havde forsikret. Jeg talte 
ofte med forretningsfører Lykke 
Hansen og af og til med direktør 
Børge Olesen.

Jeg kunne godt lide Lykke Hansen. 
Vi talte ofte i telefonen sammen og 
fik en hyggelig og fornuftig snak 
om de forsikringer, der var behov 
for. Vi ordnede mange forsikrings-
dækninger og sørgede for en god 
skadesbehandling, når det var 
påkrævet.

En dag sagde Lykke til mig: ”Du 
skal da være medlem af vores 
boligforening.” ”Jamen, jeg bor jo 
i hus,” svarede jeg. Lykke: ”Det er 
da ikke nogen garanti!”

Det havde han jo helt ret i. Der kan 
ske så meget i ens liv, som man 
ikke er herre over fx sygdom, skils-
misse, arbejdsløshed eller andet, 
der gør, at man må flytte.

Derfor blev jeg medlem den 10.10. 
1974! 

Jeg sørgede senere for, at mine 
tre børn blev medlemmer af 
boligforeningen. Mine børn har 
efterfølgende sørget for, at deres 
børn (mine børnebørn) er blevet 
medlemmer. Et medlemskab af 
boligforeningen er en god gave at 
give familien! Nogle af mine børn 
og børnebørn har haft glæde af 
boligforeningens lejligheder både i 
Aarhus og Hinnerup.

Alle fra 15 års alderen kan blive 
skrevet op til en almen bolig.

Selv om der gik mange år, sørgede 
jeg for at forny mit medlemskab. 
Det blev jeg glad for i 2005, hvor 
jeg sammen med min yngste søn 
fik en bolig på Søhøjen. Da han 
flyttede sammen med sin kæreste, 
søgte jeg om at få min nuværende 
seniorbolig. Den er jeg utrolig glad 
for. Jeg nyder udsigten til ”søen” 
og skoven fra mit køkkenvindue. Vi 
har hver en lille have med to små 
terrasser, hvor vi kan drikke en kop 
kaffe sammen. Vi har det godt med 
hinanden i vores seniorafdeling 
og mødes ofte i vores Fælleshus til 
kaffe, middage, sang og fest.  

Nogle af beboerne siger: ”Her 
bliver vi, til vi skal bæres ud – men 
det haster ikke!” 

Vi synes, at vi får en fantastisk god 
og hjælpsom behandling af alle 
medarbejdere på kontoret og i drif-
ten. Det er en stor tryghed for os!

Når vi kommer på kontoret eller 
til kurser, bliver vi altid taget godt 
imod og føler os velkomne. Hjem-
mesiden er i gang og giver man-
ge nye muligheder for lettere og 
hurtigere informationer. Desuden 
er vi glade for vores beboerblad AL-
RUM, og at det fortsat udkommer 
to gange om året i papir.

AL2bolig vil gerne blive lidt større, 
siger vores direktør Allan Werge, 
og bygge flere boliger, så ”anten-
nerne” er ude efter flere bygge-
muligheder. Der er allerede gang i 
bæredygtigt byggeri rundt om. Det 
kan vi følge med i på hjemmesiden. 
Der er orden i økonomien og bud-
getterne langt ud i fremtiden. 

Vi vil gerne have Allan Werge på 
besøg en dag, når han får tid, så 
giver vi en kop kaffe i vores Fæl-
leshus!

Hjertelig tillykke med den store 
dag! Lad os råbe syv et halvt hurra 
for AL2bolig, alle ansatte, besty-
relserne, hovedbestyrelsen og os 
beboere -  for vi har ikke luft nok 
til at råbe 75 hurraer!

Held og lykke med de kommende 
75 år og alle gode ønsker for en god 
og lys fremtid!

Gerda Galsgaard
Formand for Afdeling 123, 
Vestergården
Søhøjen 14, Tilst
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D E T  G R Ø N N E  F O L K

DYR AFFALDSSORTERING OG MINDRE 
TID TIL GRØNNE OMRÅDER

Opgaverne er forskelligartede for 
de grønne folk.

1 mio. kr. går til sortering af affald 
i Åbyhøj. Folkene i Driftscenter 
Åbyhøj kan godt forstå, at det kan 
være en udfordring at sortere, hvis 
affaldet allerede ligger blandet 
sammen, når beboerne kommer. 
Men de synes, at det er synd, at de 
beboere, der rent faktisk bruger de 
ekstra minutter på at sortere, også 
får en højere husleje. Driftsmedar-
bejdere Jette og Bettina undrer sig 
begge over, hvad der skal til, for at 
det bliver bedre.

”Hvordan får man beboerne til at 
gå de ekstra skridt ind i skralde-
skurene, så vi ikke skal bruge tid 
på rydde op, sortere og  bytte rundt 
på skraldespandende, så de tom-
me står yderst?” spørger Bettina 
Vesterskov.

De har netop hørt, at den nye 
organisering i driftscentret kan ses 
på bundlinjen, og de er glade på 
beboernes vegne. Men de er også 
bekymrede for den ekstra indsats 
de i øjeblikket bruger på oprydning 
og sortering.

”Besparelsen som den nye organi-
sering i driftscentrene skulle jo nø-
dig gå op i manglende affaldssorte-
ring”, Siger Bettina Vesterskov.
Den nye organisering i driftscen-
tret er på plads, og det grønne team 
er ved at være inde i rutinerne. Det 
betyder, at planlægning og koordi-
nering er blevet en del af dagligda-
gen, da alle afdelinger skal tilgo-
deses. Heldigvis er der også kendte 
rutiner på ugens program. 

”En af mine favoritopgaver er at 
pynte og gøre fint, så beboerne 
bliver mødt af blomster og dufte i 

Den sidste koordinering inden det grønne 
team skal i gang

Jette planter og sorterer.

afdelingen. Det gør mig så glad, og 
det håber jeg da også at beboerne 
bliver,” siger Jette Lynghus.

Holdånden er vigtig, når man skal 
have et driftscenter til at køre, 
da medarbejderne ikke mere skal 
udføre alle opgaver i en afdeling. 
Her må de tro på, at der kommer et 
andet hold og følger op på varme-
mesteropgaverne og slår græsset.

”Det er ikke altid lige nemt at dæk-
ke så mange afdelinger, når man 
som mig har gået mange år i be-
stemte afdelinger. Man får jo en vis 
forkærlighed for disse afdelinger 
og deres beboere. Så på den måde 
tager det da lidt tid at vende sig til 
den nye organisering. Til gengæld 
er det rart, at vi er flere kolleger 
sammen i løbet af dagen. Det ska-
ber en anden dynamik og fart over 
arbejdet.” siger Jette Lynghus
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Tirsdag den 9. januar slog Drifts-
center Åbyhøj dørene op til de nye 
lyse lokaler på Henrik Hertz Vej 
64.

Driftscenter Åbyhøj huser bl.a. 
gartnere, håndværkere, service-
medarbejdere og varmemestre, 
der har deres daglige gang i huset. 
Derudover er der en mere fast 
gruppe i huset, der koordinerer, 
planlægger og aftaler arbejdet 
med driftslinjen og formændene. I 
driftscentret er to driftsledere, en 
kontorassistent, en koordinator og 
to ledende varmemestre.

Driftscenteret servicerer afdelin-
gerne i Åbyhøj, Tranbjerg, Hjorts-
høj og Lisbjerg. Driftslederne har 
direkte kontakt til formændene, 
og skal du som lejer have kontakt 
til driftscenteret, skal det ske 
gennem driftslinjen. Til drifts-
linjen kan beboerne henvende sig 
personligt, telefonisk og digitalt 
via mail og hjemmeside, hvis de 
ønsker hjælp til noget.

I juni måned stod også nye vel-
færdsfaciliteter klar til medarbej-
derne.

”Det er godt at få medarbejderfor-
holdene på plads, så vi kan tilbyde 
nogle ordentlige rammer til vores 
folk,” siger Sune Hjarsbæk.

VELKOMMEN TIL DET 
NYE DRIFTSCENTER I ÅBYHØJ
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VISIONÆRT RESULTAT
STORT FLERTAL FOR GRUNDKØB I 
ÅBYHØJ OG SKØDSTRUP 

Torsdag den 18. januar var der eks-
traordinært repræsentantskabs-
møde i AL2bolig. 

På dagsordenen var blandt andet 
køb af to grunde. Det repræ-

sentantskabet skulle tage stilling 
til var:

Forslag om godkendelse af grund-
køb, Åbyen, etape 2, Åbyhøj

Forslag om godkendelse af grund-
køb, Lauritshøj, Skødstrup 

Forslaget om grundkøb i Åbyen er 
en del af det store byudviklings-
projekt langs Søren Frichs Vej. Det 
særlige ved dette projekt er fokus 
på de blandede boformer. Den al-
mene boligafdeling bliver en del af 
en bebyggelse, hvor den resterende 
halvdel er ejerboliger.

Forslaget om grundkøb i Skødstrup 
er til en afdeling med 43 boliger og 
eget fælleshus. Afdelingen kom-
mer til at ligge i kuperet terræn 
med landlige omgivelser og havud-
sigt til den ene side. Til den anden 
side hænger afdelingen sammen 
med et eksisterende boligkvarter i 
Skødstrup. Det særlige ved denne 
afdeling er, at det bliver AL2boligs 
første astma- og allergivenlige 
afdeling, hvilket blandt andet be-
tyder, at den bliver røgfri.

Langkærparkens Bydelshus dannede rammen om AL2boligs ekstraordinære  
repræsentantskabsmøde. 119 var mødt op for at give deres mening til kende.

R E P R Æ S E N TA N T S K A B S M Ø D E



I T- PA R T N E R S K A B

IT-PARTNERSKAB 
SKAL GIVE BEBOERNE 
BEDRE BOLIGADMINISTRATION 

AL2bolig har sammen med 9 andre 
boligselskaber og it-virksom-
heden EG A/S underskrevet en 
strategisk hensigts- og partner-
skabsaftale. Parterne ønsker med 
aftalen at imødekomme frem-
tidens krav om effektivisering, 
digitalisering og kommunikation 
i den almene boligsektor. Dermed 
bliver alle sejl sat for at videreud-
vikle branchesystemet EG Bolig.

Aftalen er et skridt på vejen mod 
det erklærede mål at udvikle 

de mest hensigtsmæssige basis-
løsninger, som kan bruges af alle i 
branchen, og at udviklingen sker til 
gavn for både små og store bolig-
selskaber i hele Danmark. Det vil 
kunne ses gennem bedre processer 
gennem digitalisering og mere 
effektiv og energibesparende drift i 
boligforeningerne. 

Aftalen skulle også gerne være til 
gavn for beboere og boligsøgen-
de, der kan se frem til et højere 
serviceniveau. Boligselskaberne 
skal eksempelvis være i stand til at 
tilbyde væsentlig flere selvbetje-
ningsydelser via deres hjemmesi-
der i fremtiden. 

Bag aftalen står 10 af Danmarks 
største boligorganisationer - Bo-
ligkontoret Danmark, Boligsel-
skabet Sjælland, fsb, Civica, DAB, 
Boligkontoret Århus, Slagelse Bo-
ligselskab, AL2bolig, Boliggården 
og Boligforeningen Østerbo - der 
tilsammen ejer og administrerer 
147.000 almene boliger i hele Dan-
mark samt it-leverandøren EG A/S. 

25



A L R U M

BÆREDYGTIGT BYGGERI: 
VI BYGGER FOR FREMTIDEN
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Mellem 30 og 40% af det samlede 
energiforbrug i Danmark går til 
lys, ventilation og opvarmning af 
boliger. Vores hjem er altså nogle 
af de største energislugere i sam-
fundet. Det er en statistik, som 
AL2bolig ikke længere vil være en 
del af. 

Efter at have afsluttet det bæ-
redygtige byggeri på Lisbjerg 

Bakke fortsætter vi med at bygge 
nyt og miljøvenligt. I øjeblikket er 
vi i fuld gang med at bygge lav-
energi boliger i Hadsten. Dernæst 
tager vi første spadestik til vores 
første astma- og allergivenlige 
afdeling i Skødstrup. Når vi vælger 
at bygge bæredygtigt, reducerer 
vi samtidig udgifterne til vedli-
geholdelse. I sidste ende giver det 
flere ressourcer til gavn for vores 
beboeres trivsel. 

TRÆHUSENE PÅ 
LISBJERG BAKKE
Knap 10 kilometer fra Aarhus C 
går en flok familier, unge og ældre 
rundt og udforsker de nyopførte 
boliger på Lisbjerg Bakke. Der er 
åbent hus for alle, som har lyst til 
at opleve de nye træhuse på Jess 
Ingerslevs Gade. Her er samtlige 
40 boliger konstrueret i bæredyg-
tige og genanvendelige materialer, 
og projektet blev i 2014 kåret som 
Fremtidens Bæredygtige Almene 
Bolig af daværende Ministerie for 

By, Bolig og Landdistrikter. En god 
loftshøjde og anvendelsen af ube-
handlet træ sikrer et sundt inde-
klima i boligerne. Det karakteristi-
ske look i ubehandlet træ adskiller 
sig fra det typiske betonbyggeri, 
og kunne meget vel minde om en 
svensk trælandsby. 
Til åbent hus er Poul Knudsen 
og Elsebeth Brandi faldet i snak 
med hinanden.  Elsebeth har fået 
tilbudt en bolig i et af træhusene, 
mens Poul er dukket op af nys-
gerrighed. Fælles for dem begge 
er interessen i bæredygtighed og 
træbyggeri. 
”Det er dejligt at se, at der ikke er 
gips på væggene, og at det er så 
gode byggematerialer. Bæredygtig-
hed er fremtiden. Vi kan ikke blive 
ved med bare at bruge og bruge. 

Det går jo ikke”, fastslår Elsebeth, 
og Poul nikker med. 

LAVENERGIBOLIGER 
I HADSTEN
Til efteråret står vores nye lavener-
gi boliger klar i Hadsten. Husene 
er bæredygtige og alle konstrukti-
oner er af træ. Arkitekten har ved 
at placere store vinduesarealer på 
facaderne mod syd gjort sådan, at 
størstedelen af energien til op-
varmning i de højisolerede huse 
leveres af solens lys og varme. En 
overdækning på terrassen mod 
syd giver skygge og sikrer over-
ophedning af husene i sommer-
solen. Til gengæld kan den lave 
vintersol trænge ind og bidrage til 
opvarmning om vinteren. Huse-
ne er bygget på en isoleret plade 

Lisbjerg Bakke
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uden traditionelle fundamenter. 
Hermed  undgår man tab af varme-
energi ved sokler og fundamenter. 
De 30 huse er fordelt med 12 huse 
på Falkevænget og 18 huse på 
Elverhøjen i det østlige Hadsten. D. 
16. marts 2018 afholdte AL2bolig 
åbent hus i afdelingen 148, Elver-
højen/Falkevænget i forbindelse 
med klimaugen i Favrskov Kom-
mune. Klimaugen er et samarbej-
de mellem Favrskov Kommune, 
Danmarks Naturfredningsforening 
og Veluxfonden.
 Du kan allerede nu skrive dig op til 
boligerne på www.aarhusbolig.dk, 
der udlejes fra 1. oktober 2018. 

ASTMA- OG ALLERGIVEN-
LIGE BOLIGER I SKØDSTRUP
I Skødstrup bygger vi 43 allergi- og 

astmavenlige boliger. Af samme 
grund bliver det ikke tilladt at ryge 
på matriklen. Tanken bag byggeriet 
er at sikre både sundhed og velvæ-
re for vores beboere. Social ansvar-
lighed og trivsel er nemlig blandt 
vores vigtigste værdier. Samtidig 
med dette får boligerne i Skødstrup 
en beliggenhed, som giver både 
nem og hurtig adgang til byens 
muligheder.  

MANGFOLDIGHED I ÅBYEN
Ansvarlighed er en af AL2boligs 
kerneværdier, og dækker både over 
klima, økonomisk og social an-
svarlighed. Derfor står fællesskab 
og mangfoldighed højt på listen, 
når vi bygger nye boliger. Det 
fremtidige byggeri i Åbyen er AL-
2boligs nyeste skud på stammen, 

og skal medvirke til at skabe en 
levende og mangfoldig bydel langs 
Søren Frichs Vej. Visionen med 
byudviklingen er at skabe sam-
menhængskraft mellem Åbyhøjs 
villakvarter, Ådalens vilde natur 
og midtbyens mange muligheder. 
Åbyen bliver AL2boligs mest by-
nære afdeling med en 7 minutters 
cykeltur til midtbyen. Boligerne 
bliver en del af en bebyggelse med 
blandede boformer. Halvdelen af 
boligerne kommer til at høre under 
AL2bolig, mens den anden halv-
del vil bestå af ejerlejligheder. De 
blandede boformer giver anledning 
til fælleskab og opfordrer til op-
start af nye relationer med Åbyens 
andre beboere. 

Hadsten Skødstrup Åbyen

27



28

A L R U M

DET NYE LIV 
PÅ LISBJERG BAKKE

I påsken tog nybyggeriet på 
Lisbjerg Bakke imod sine første 
beboere heriblandt Anders Bach 
Thomsen. Jeg besluttede mig for at 
følge Anders og hans oplevelse af 
at flytte til Lisbjerg – en afdeling 
som på mange måder skiller sig 
ud.  

Anders Bach Thomsen er en af 
de beboere, som er flyttet ind 

på Lisbjerg Bakke. Her er præget 
af bæredygtighed og  træ – og så er 
nybyggeriet blandt Danmarks stør-
ste byudviklingsprojekter. Anders 
er 39 år gammel, og så har han en 
søn, som går på Lisbjerg Skole. 
Derfor virkede det oplagt for ham 
at rykke teltpælene op og rykke til 
Lisbjerg, da muligheden bød sig. 
Anders har boet i Aarhus hele sit 

Anders flyttede til Lisbjerg i påsken, og er så 
småt ved at falde på plads.  

liv, og kan derfor kalde sig selv for 
en vaskeægte aarhusianer. Alli-
gevel er det helt nyt for ham både 
at bo til leje i en almen bolig. Jeg 
besluttede mig for at følge Anders 
og hans oplevelse af at flytte til 
Lisbjerg.

FØR INDFLYTNING
Første gang jeg snakkede med An-
ders, var en måneds tid inden han 
flyttede til Lisbjerg. Han virkede 
spændt på at skulle flytte, og var 
især begejstret for beliggenheden 
tæt på både skole og natur. 
”Jeg glæder mig mest til at skulle 
flytte i noget nyt og slippe for at 
modernisere og sætte i stand. Og 
så passer det fint med, at min søn 
går nede på Lisbjerg Skole. Det er 
super fedt, at han lige kan hoppe 

derned. Og så er jeg da spændt på, 
hvad der kommer til at ske herude 
i området. Jeg har jo fulgt lidt med i 
lokalplanerne”. 

Lige nu er det måske svært at fore-
stille sig, at Lisbjerg på sigt skal 
huse op mod 25000 beboere. Men 
planen lyder, at der over de næste 
årtier skal skabes en helt nyt type 
område, som skal forene det bedste 
fra forstad og by. Det bliver en by, 
som giver plads til mangfoldighed 
og fællesskab med en summen af 
bæredygtighed og flot arkitektur. 

”Jeg har fravalgt at flytte ind til 
byen, fordi jeg ikke bruger byen 
så meget længere.  Og så gider 
jeg heller ikke bøvle med parke-
ring og alt muligt. Så jeg har altså 
bevidst valgt det til, at der er lidt 
mere plads at boltre sig på”, siger 
Anders. 

Boligafdelingens bæredygtige 
identitet er et plus for Anders,  
men bæredygtighed er som sådan 
ikke et krav, når han er på bolig-
jagt. Han siger selv, at han ikke 
ligefrem er fanatisk, men at han da 
tænker over vores miljømæssige 
ansvar. Det som tiltalte ham mest 
ved Lisbjerg var placeringen tæt på 
både by, natur og skole. 
Anders håber på, at der kommer et 
godt socialt miljø i den nye bo-
ligafdeling. Han er udadvendt af 
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D E T  N Y E  L I V  P Å  L I S B J E R G  B A K K E

Anders foran sit  nye sorte køkken på Jess 
Ingerslevs Gade 

person, og vil hellere end gerne 
lære sine nye naboer at kende. Det 
er især vigtigt for ham, at hans søn 
falder godt til i sit nye hjem. Med 
skolen i baghaven er det oplagt at 
tage legekammerater med hjem 
efter skoletid. Men han håber også, 
at der rykker flere børnefamilier 
ind på Lisbjerg Bakke, som de kan 
lave noget sammen med i ny og 
næ. 

Vores veje skilles med en aftale om 
at mødes, når Anders er flyttet ind 
og faldet lidt til på Lisbjerg Bakke. 
Han vil hellere end gerne byde på 
en kop kaffe og rundvisning i sit 
nye hjem.  

EFTER INDFLYTNING
En solskinsdag i april tog jeg til 
Lisbjerg Bakke for at mødes med 
Anders. Det var nu omkring en 
måned siden, han flyttede ind, og 
han var derfor i fuld gang med at 
lægge sidste hånd på sit nye hjem. 

Vi sætter os ved køkkenbordet 
med udsigt til de andre træhuse. 
Potteplanter i vindueskarmene og 
flyttekasser i stakkevis afslører, 
at naboerne også er ved at falde 
på plads. Anders byder på en kop 
kaffe, og fortæller mig, at han har 
haft en god indflytning. Den første 
uge var han nærmest alene derude, 
men ugen efter begyndte der at 
komme mere liv. ”Det har været 

fedt, at der har været så få men-
nesker herude. Det har givet mig 
plads til at flytte ind i ro og fred”, 
siger Anders. 

Anders’ nye naboer har også haft 
meget om ørerne under indflyt-
ningen. Derfor har de endnu ikke 
nået at hilse ordentligt på hinan-
den.  Han håber dog, at det kom-
mer – især nu til sommer hvor der 
kommer mere liv udenfor i fælles-
arealerne. 

Selvom Anders tidligere har ud-
trykt glæde over at flytte i nyt og 
derved undgå modernisering, har 
han alligevel ikke kunne sidde helt 
stille.  Anders arbejder til daglig 
som tømrer, og har hænderne 
skruet ordentligt på. Derfor ligger 
det nok naturligt til ham at ville 

sætte sit eget præg på hjemmet. 
Det første jeg blev mødt af, da jeg 
trådte ind i det store køkken-
alrum, var nemlig et nyt køkken. 
De sorte køkkenlåger skaber en flot 
kontrast til resten af det lyse rum 
og emmer af maskulinitet. 

Klokken er ved at være 16.30, og 
Anders skal tilbage til sine gø-
remål. For ham er arbejdsdagen 
nemlig ikke helt slut endnu. 
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NYE 
TILTAG

Der var fire forslag og en indstil-
ling fra organisationsbestyrelsen 
på dagsordenen, da repræsentant-
skabet mødtes den 7. juni.

Det blev vedtaget, at der skal 
skrives et indlæg til hjemmesiden, 
hvor AL2boligs holdning til ghet-
toplanen tydeligt fremgår.

Det er organisationsbestyrelsen, der har det overordnede ledelses-
ansvar i AL2bolig og AL2boligs afdelinger. Bestyrelsen vælges på det 
årlige repræsentantskabsmøde i juni. Alle medlemmer af organisa-
tionsbestyrelsen er selv beboere i AL2bolig på nær den medarbejder, 
der er udpeget på personalemødet.

Beboerdemokratiet vedtog også 
en evaluering af driftscentrene, og 
her skulle også indgå en vurdering 
af de samlede transportudgifter. 
Evaluering skal igangsættes ved 
årsskiftet 2018/2019.

Indstillingen fra organisationsbe-
styrelsen om godkendelse af ved-

tægtsændring vedrørende elektro-
nisk kommunikation blev vedtaget 
i en revideret form og skal aftales 
direkte med hver enkelt beboer.

Se materialet med alle forslagene 
til repræsentantskabsmødet på 
hjemmesiden i organisationsbe-
styrelsens arkiv under ”Om os”.
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N Y T  F R A  B E S T Y R E L S E N  O G  Å R S R E S U LTAT

NY MAND 
I BESTYRELSEN

Med Anette ved roret kan vi se 
frem til endnu en spændende 
periode for AL2bolig, der byder på 
blandt andet mere nybyggeri, flere 
opgavegrupper og mere fællesskab 
i AL2bolig.

Som anden styrmand fortsætter 
Torben Bendix Halkjær fra afdeling 
111 Langkærparken.

MEGET TILFREDSSTILLENDE 
RESULTAT I 2017
Årets resultat udviser et overskud 
på kr. 1.448.000, hvilket kan siges 
at være ganske tilfredsstillende. 
Bruttoadministrationsomkost-
ningerne er kr. 644.000 lavere end 
det budgetterede. Størstedelen 
af denne besparelse kommer fra 
besparelse på personaleudgifter 
med kr. 622.000. Det er mange 
større og mindre besparelser, som 
samlet giver denne besparelse på 
personaleudgifterne. Derudover 
er der en besparelse på kontorlo-
kaleudgifter på kr. 325.000, hvor 
størstedelen af besparelsen skyldes 
lavere renteudgifter. Samtidig er 
renteindtægten væsentlig større 
end budgetteret.

Erfaringerne fra 2015 har medført 
en meget forsigtig budgettering på 
renteindtægten. Det er jo glæde-
ligt, at vi igen i 2017 ligger over, 
men det er stadig en relativ lav 
forrentning.

Derudover består besætningen 
af Jørgen Sørensen fra afdeling 
107 Birkeparken, Michelle Helge-
stad fra afdeling 105 Tousparken, 
Charlotte Raahede fra afdeling 315 
Højager og Anna Møller Christen-
sen fra administrationen. 

Ny mand i bestyrelsen er Hans 
Christian Ahrentsen fra afd. 
105 Tousparken. Hans Christian 
Ahrentsen indtræder i bestyrelsen 
efter Lone Kreigmark, der efter 10 
år i bestyrelsen har valgt ikke at 
genopstille.
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